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تجلیل از اهرام ثلاثه ورزش استان
صفحه ی )4(

صمد ایپکچی، خلیل انگورانی و عیسی رهبری 
تجلیل شدند

خلیل   انگورانی در مراسم تجلیل از پیشکسوتان ورزشی استان: 
 ورزشکاران دو گروه هستند، گروهی خوب صحبت می کنند و گروهی خوب عمل می کنند، من، آقای ایپکچی و رهبری جزو 

افرادی بودیم که خوب عمل کردیم و نتوانستیم صحبت کنیم.
من، آقای رهبری و ایپکچی در مقابل استعداد های نهانی و عشق جوانان زنجانی به ورزش،  کار خاصی انجام ندادیم، باید برای 

افتخارآفرینی بیشتر این عزیزان تلاش می کردیم.
جا دارد از همکاران عزیز خودم آقایان سید علی اکبر موسوی، وجیه الله رستگار، جواد عطایی، اسدالله جمالی، غلامحسین 
سعیدی، احمد مظفری، محسن رهبری، جلال رهبری، منوچهر امجدی، مسعود نوروزیان، حسن اشراقی، غلامعلی سودی، 
عبدالله شرفی، حمید شرفی، موسی پهلوانی و خانم ها ناهید پریدخت، پری انگورانی و بحیه بابایی که زمینه ي بهره مندی از 

امکانات را برای ما فراهم کردند تقدیر کنیم چرا که خود را مدیون آن ها می دانیم.
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دوستان عزیز آقایان 
مجید تقی لو،  داود بیات و رسول بیات  

مصیبت وارده را تسـلیت می گوییم.  از 
خداوند متـعال برای آن عزیز از دست 
رفته رحمت و مغفرت و برای   یکایک 
داغدیگان صبر و سلامتی آرزومندیم  

  موج بیداری

زورخانه:مسئول غربالگری سرطان های زنان در مرکز 
غربالگری بیمارستان ولیعصر )عج( زنجان سرطان سینه را 
با تشخیص زودهنگام به طور کامل قابل درمان دانست و 
گفت: با معاینه بافت پستان به طور ماهانه توسط خود فرد، 
توده سرطانی در مراحل اولیه  بیماری تشخیص داده می شود.

به گزارش ایسنا رقیه اسکندری اظهار کرد: سرطان پستان 
شایع ترین سرطان بین زنان و اولین علت مرگ ناشی از 
سرطان در زنان 40 تا ۵0 ساله است و طبق اعلام سازمان 
جهانی بهداشت، به طور متوسط از هر ۸ زن یک نفر در طول 

عمر خود ممکن است به این سرطان مبتلا شود.
وی به برشماری عوامل موثر در افزایش بروز سرطان در زنان 
پرداخت و گفت: یکی از این عوامل، سابقه خانوادگی یعنی 
وجود سرطان پستان در یکی از اعضای درجه یک خانواده  
فرد اعم از خواهر، مادر یا دختر است و عامل دیگر بروز اولین 
قاعدگی، زودتر از موعد و همچنین یائسگی دیرهنگام است.

مسئول غربالگری سرطان های زنان در مرکز غربالگری 
بیمارستان ولیعصر)عج(، عنوان کرد: اضافه  وزن و چاقی، 
مصرف الکل و دخانیات، کم تحرکی و نداشتن فعالیت بدنی 
کافی، اضطراب زیاد، تغذیه نادرست و مصرف غذاهای 
پرچرب و سرخ شده از دیگر عوامل موثر در افزایش بروز 

سرطان در زنان است.
وی درباره علائم سرطان پستان، گفت: وجود توده یا افزایش 
ضخامت در سینه یا ناحیه زیربغل، خارج شدن ترشحات 
شفاف یا خونی از بافت پستان، پوسته ریزی در نوک پستان، 
قرمزی یا تورم سینه، وجود زخمی در سینه که بهبود پیدا 
نمی کند، فرورفتگی پوست سینه به شکلی که شبیه پوست 
پرتقال شود و تغییر شکل پستان ها به طوری که دو طرف 
باهم متفاوت باشد و توده ای در بافت سینه دیده شود از علائم 

اصلی سرطان پستان است.
اسکندری با بیان اینکه سرطان پستان در شروع بیماری به 
شکل یک توده  خیلی کوچک است که هیچ علائمی ایجاد 
نمی کند، افزود: به تدریج و با پیشرفت بیماری، بافت توده 

بزرگ تر می شود و علائم بروز می یابد.
او با اشاره به اینکه سرطان پستان در صورت تشخیص به 
موقع به طور کامل قابل درمان است، اظهار کرد: با تشخیص و 
درمان به موقع، فرد به زندگی عادی بازمی گردد و طول عمر 
عادی خواهد داشت و از همین رو به همه ی زنان بالای ۲0 
سال توصیه می شود هرماه یک بار بافت پستان خود را معاینه 
کنند تا در صورت وجود توده، آن را در مراحل زودهنگام که 
اندازه  کوچکی دارد، کشف کنند و قبل از پیشرفت بیماری به 

پزشک مراجعه کنند.
مسئول غربالگری سرطان های زنان در مرکز غربالگری 
بیمارستان ولیعصر )عج( بهترین راه مواجهه با سرطان سینه را 
پیشگیری و کاهش عوامل خطر بیماری، عنوان کرد و گفت: 
برخی از عوامل خطر مثل سن فرد یا سابقه فامیلی در کنترل 
ما نیست ولی برخی عوامل مثل مصرف الکل و دخانیات، 
اضافه  وزن، رژیم غذایی ناسالم و ... قابل پیشگیری هستند و با 
اصلاح آنها می توانیم تا حدی از بروز بیماری پیشگیری کنیم.

وی عنوان کرد: زمانی که بیماری ایجاد شد، بهترین زمان 
تشخیص و درمان وقتی است که توده بسیار کوچک بوده 
و بیماری هیچ علائمی ایجاد نکرده و این امر با غربالگری 

امکان پذیر است.
اسکندری ماموگرافی را یک روش غربالگری بسیار خوب 
و در دسترس برای سرطان سینه دانست و افزود: ماموگرافی 
یک روش پرتونگاری است که از بافت سینه بیمار تهیه و 
توسط پزشک تفسیر می شود و به همه  زنان بالای 40 سال 
توصیه می کنیم هرسال یک بار از این روش غربالگری استفاده 
کنند و در صورتی که فردی در اعضای درجه یک خانواده ی 
آنان، سابقه ی سرطان سینه داشته باشد باید ماموگرافی را از 

سنین پایین تر شروع کنند.
او اظهار کرد: ماموگرافی یک روش کم هزینه و کاملا در 
دسترس برای زنان است و در صورتی که توده در مراحل 
اولیه کشف شود، روش های درمان سرطان سینه بسیار 
ساده تر و کم هزینه تر و با عوارض جانبی کمتر خواهد بود.  

مسئول غربالگری سرطان های زنان در مرکز غربالگری 
بیمارستان ولیعصر )عج( با بیان اینکه ماموگرافی در سطح 
استان زنجان نیز بسیار در دسترس است، گفت: ماموگرافی 
در بیمارستان ولیعصر)عج( با تعرفه دولتی و در مرکز خیریه 
مهرانه به طور رایگان برای تمام زنان بالای 40 سال انجام 

می شود.

سرطان سینه با تشخیص زودهنگام 
به طور کامل قابل درمان است

مسئول غربالگری سرطان های زنان 
در بیمارستان زنجان:

زورخانه-مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: 
برخورداری از منش و اخلاق پهلوانی برای ورزشکاران باید 

بالاتر از کسب مدال قهرمانی باشد.
به گزارش مهر، جواد بازرگان شامگاه چهارشنبه در آئین 
افتتاحیه اولین اجلاس سراسری دبیران استانی شبکه ملی 
فعالیت های فرهنگی در ورزش که به میزبانی زنجان در 
حال برگزاری است، با تاکید بر اینکه برخورداری از منش 
و اخلاق پهلوانی برای ورزشکاران باید بالاتر از کسب مدال 
قهرمانی باشد، افزود: حفظ ارزش های اخلاقی در ورزش 
مهم تر از هر موضوعی است. وی ضمن گرامی داشت هفته 
تربیت بدنی و ورزش با اشاره به اینکه این هفته فرصت 
مغتنمی است تا مقوله ورزش و آثار مثبت آن را در زندگی 
فردی و اجتماعی نهادینه کنیم، اظهار کرد: یکی از مواردی که 
امروز باید به آن اهتمام داشته باشیم، موضوع ورزش همگانی 
است، به همین خاطر باید تلاش کنیم تا ورزش همگانی را 
در جامعه نهادینه کنیم. این مسؤول با ابراز تأسف از اینکه آمار 
کم تحرکی و فقر حرکتی در جامعه حاکی از آن است که تا 
به امروز نتوانسته ایم در حوزه نهادینه کردن ورزش در جامعه 
به اهداف تعیین شده دست یابیم، ادامه داد: بی تردید اگر این 
امر محقق شود، شاهد کاهش بیماری هایی چون فشارخون 
و...خواهیم بود.مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان در 
ادامه با بیان اینکه معتقدیم برای ترویج فرهنگ ورزش در 
جامعه، نیاز است که شعار یکی از سال ها که در سال های 
اخیر به موضوعات اقتصادی اختصاص داشت، در خصوص 
ورزش نیز لحاظ شود، خاطرنشان کرد: خوشبختانه اتفاقات 
خوبی طی چند سال اخیر در این زمینه رخ داده است.بازرگان 
با اشاره به اینکه امروز نیازمند نهادینه شدن فرهنگ در ورزش 
هستیم، عنوان کرد: بی تردید با نهادینه شدن فرهنگ در 
ورزش، دیگر شاهد وقوع برخی از بداخلاقی ها در ورزش 

نخواهیم بود.

زورخانه-رئیس هیئت سوارکاری زنجان از برگزاری دهمین 
دوره مسابقات سوارکاری قهرمانی در این استان خبر داد.

به گزارش مهر، رضا رجبی افزود: این رویداد سوارکاری از 
فردا )سوم آبان ماه( به مدت دو روز در باشگاه سوارکاری 
المپیک زنجان برگزار خواهد شد و شاهد رقابت نزدیک 

سوارکاران برتر استان خواهیم بود.
وی تصریح کرد: این مسابقات فرصتی است تا سوارکاران 
استان بتوانند توانایی های خود را به نمایش گذاشته و برای 
حضور در مسابقات کشوری آماده شوند. همچنین این 
رویداد می تواند به افزایش جذابیت سوارکاری در استان و 

جذب علاقه مندان جدید کمک کند.
این فعال ورزشی با اشاره به اهمیت برگزاری چنین مسابقاتی، 
خاطرنشان کرد: برگزاری مسابقات پرش با اسب نه تنها به 
ارتقای سطح فنی سوارکاران کمک می کند، بلکه باعث 

توسعه زیرساخت های سوارکاری در استان نیز می شود.
رجبی با بیان اینکه در حال حاضر حدود ۲۵0 سوارکار در 
استان مشغول فعالیت در این عرصه هستند، عنوان کرد: با 
وجود استعدادهای فراوان و علاقه مندی جوانان به این رشته، 

صنعت سوارکاری استان با چالش هایی مواجه است.
وی یکی از مهم ترین مشکلات این صنعت را بلاتکلیفی 
باشگاه های سوارکاری دانست و افزود: در حال حاضر 
حدود پنج باشگاه دارای مجوز فعالیت بوده و پنج باشگاه 
دیگر نیز در مراحل تمدید مجوز قرار دارند، هر چند 
معتقدیم روند طولانی و پیچیده تمدید مجوزها از سوی 
جهاد کشاورزی، بسیاری از باشگاه داران را دلسرد و آینده 

این صنعت را با ابهام مواجه کرده است.
رئیس هیئت سوارکاری استان زنجان، همچنین به مشکل 
گرانی بی رویه علوفه اسب ها اشاره کرد و گفت: علوفه 
بیش از ۹0 درصد از خوراک اسب ها را تشکیل می دهد، 
به همین خاطر افزایش بی رویه قیمت علوفه در ماه های 
اخیر، هزینه های نگه داری اسب ها را به شدت افزایش داده و 
بسیاری از باشگاه داران و مالکان اسب را با مشکلات جدی 
مواجه کرده است. رجبی یادآور شد: برای رفع این مشکل، 
پیشنهاد می شود به باشگاه های دارای مجوز، یونجه با نرخ 
مصوب دولتی یا به آن ها اجازه واردات علوفه به صورت 
اختصاصی داده شود.وی با تاکید بر اینکه ضرورت دارد 
تا سامانه ای برای تعیین قیمت مصوب اسب ها ایجاد و از 
نوسانات بی رویه قیمت جلوگیری شود، اظهار کرد: با توجه 
به پتانسیل های موجود در این رشته، حمایت های مالی و 
معنوی مسؤولان می تواند نقش مهمی در توسعه و رونق 

سوارکاری در استان زنجان ایفا کند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان:
منش  پهلوانی 

بالاتر از مدال قهرمانی است

 زورخانه:به مناسبت هفته ی تربیت بدنی، همایش های 
سه گانه ی دوچرخه سواری و دومیدانی و پیاده روی خانوادگی 
روز جمعه 4 آبان ماه برگزارخواهد شد. این برنامه با 
همت و همکارای شبکه سه صداوسیما و شبکه اشراق و 

کلینیک مهرانه زنجان اجرا می شود.
مسئول کمیته ی ورزش مهرانه با اشاره به برگزاری این 
همایش در زنجان، عنوان کرد: کسانی که با ورزش 

بیگانه اند بیشتردر خطر بیماری ها هستند. 
 بهمن بابایی در یک گفتگوی اختصاصی با موج بیداری 
افزود: کمیته ی آموزش و پیشگیری کلینک مهرانه با 
برگزاری کلاس های آموزشی و مراقبت و خود مراقبتی 
و سلامت  در این سال ها تاثیر به سزایی در کاهش ابتلا 

به بیماری سرطان در زنجان داشته است.
بابایی با بیان اینکه کمیته ی ورزش مهرانه درطول چند 
سال گذشته با همراهی خیرین فعالیت های مختلفی انجام 
داده است، خاطرنشان کرد: فقط در حوزه ی ورزش ما با 
7۵ تن از اساتید زبده همکاری داریم که از بین آن ها 1۲ 
نفر دارای دکترا و متخصص در حوزه های فیزیوتراپی و 
تربیت بدنی و اصلاحی هستند. همچنین تعداد 1۵نفر از 
خیرین، کارشناس ارشد تربیت بدنی هستند که بالطبع 
حضور چنین  کادر آگاه و دانش آموخته ای در کمیته ی 
ورزش انجمن نشان از اهمیت آن دارد. به عبارتی این 
نشانگر این است که مهرانه در همه ی زمینه ها تخصصی 

می اندیشد و علمی عمل می کند.
مسئول کمیته ی ورزش مهرانه با بیان ااینکه ما درراستای 
پیشگیری،  برای تمام روزهای هفته برنامه داریم، افزود: 
برنامه ی ورزشی ما ،در دوبخش یکی برای بیماران بهبود یافته 
است که با تجویز پزشک عمل می شود  مثل ورزش های 
شنا ویوگا و دیگری ورزش برای افراد سالم است و ما سالن 

و استخر و حتی مربی رایگان برای آن ها تامین می کنیم.
بابایی تصریح کرد: مدیریت استخرهای کوثر و جهاد 
کشاورزی همکاری خوبی با مهرانه دارند و ما توانسته ایم 
تعدادی از بیماران بهبود یافته را برای استفاده ی رایگان از 

استخر و امکانات آن ها معرفی کنیم.
وی خاطرنشان کرد: ما کاری با آن 1۲هزارو ۵40 نفر 
بیماری که برای آن ها در مهرانه پرونده تشکیل شده است 
نداریم،آن ها فرایند درمان خود را طی کرده و می کنندو 
بهبودی آن ها آرزوی همه ی ماست اما باید تاکید کنم که 
همه ی هم و غم ما این است که مابقی همشهریان سالم 
ما دچار این بیماری نشوند. بر این اساس کمیته ی ورزش 
مهرانه برای جمعیت یک میلیون نفری استان برنامه ی 
آموزشی و پیشگیری را تدارک دیده و با تمام انرژی 

می کوشد تا نفری به ورطه ی این بیماری نغلتد.
بابایی با اشاره به هماهنگ سازی امور با دیگر نهادها و 
ارگان های اداری استان گفت: برای نمونه ما از مدیرکل 
ورزش و جوانان استان درخواست کردیم کمیته ی 

ورزش مهرانه در حوزه ی پیشکسوتان کار کند و آن ها 
هم تمام انرژی و اهتمام خود را صرف حوزه ی قهرمانی 

و جوانان برومند استان  بکنند.
مسئول کمیته ی ورزش مهرانه افزود: در همین رابطه ما 
طی چند سال گذشته  ۹ دوره مسابقات فوتسال بالای 
3۵ الی 40سال را برگزار کرده ایم و امسال دهمین دوره ی 
این مسابقات را برگزار خواهیم کرد. وی افزود:  3۹تیم 
بالای چهل سال در این مسابقات مشارکت می کنند که به 
گفته ي آقای بازرگان) مدیرکل ورزش و جوانان استان(، 
عملکرد مهرانه در این زمینه به خاطر جلب مشارکت 
مردمی، از عملکرد خود اداره کل ورزش و جوانان استان 
بالاتربوده است و بی شک همه ی اینها حاصل همت 
همکاران ما در مهرانه، حمایت اداره کل ورزش و جوانان 
استان و در راس همه الطاف خدا و اعتماد عموم مردم 
به انجمن مهرانه است.بابایی با تاکید بر حفظ کیفیت و 
بالا بردن اهمیت مسابقات گفت: ما دو دوره مسابقات 
بسکتبال ووالیبال و تنیس برای آقایان و خانم ها برگزار 
کردیم و همچنین همایش دوچرخه سواری را با حضور 
3۲0 نفر از دوچرخه سواران استانی برگزار نمودیم و برای 
امسال نیز از شورای تامین استان مجوز حضور بانوان و 

کودکان در برپایی همایش خانوادگی راگرفته ایم .
مسئول کمیته ی ورزش مهرانه در خصوص همایش 
دوچرخه  سواری ودومیدانی روزجمعه نیزافزود:ما  پیشنهاد 
برگزاری همزمان همایش دوچرخه سواری و دومیدانی را 
به استانداری دادیم که مورد استقبال آن ها واقع شدوطبق 
برنامه ریزی ها قرار است در این پیاده روی خانوادگی بخشی 
از خیابان برای دوچرخه سواران و بخشی نیز برای دومیدانی 
با لباس فرم مهرانه انجام شود که امیدواریم  این الگوی قابل 

توجهی برای استان های دیگرکشور باشد.
بابایی ضمن اشاره به توانایی های خیرین وهمکاران خود 
در زمینه های مختلف گفت: برای نمونه در حوزه ی 
ورزش یکی از همکاران خانم ما که از متخصصان 
ورزشِ کمیته ی ما هستند با جهاد کشاورزی زنجان 
رایزنی کرده و سالن زیتون آن اداره را در اختیار ۲00، 
300 نفر از بانوان ورزشکار و علاقمند به ورزش شهر 
قرار داده اند و از آنجایی که این سالن در بهترین موقعیت 
جغرافیایی شهر قرار دارد استقبال بالایی  از آن شده است.
وی همچنین افزود:آموزش و پروزش استان تمام سالن های 
خود را  در اختیار مهرانه قرار داده است و ما نیز در اختیار 
مربیان قرار داده ایم و این مربیان با تحصیلات مرتبط و با 
دانش بالا برای انجمن مهرانه و مردم خدمات رایگان ارائه 
می دهند و امیدواریم علاقمندان به ما بپیوندند تا در کنار هم 

برای ساختن فضای سالم و بانشاط تلاش کنیم. 
مسئول کمیته ی ورزش مهرانه ازاحداث چندسالن ویژه 
خبر داد و افزود: خبر خوب برای مردم زنجان این است که 
ما با همکاری شرکت ایران ترانسفو سالنی را به مساحت 

600 متر مربع با تجهیزات ورزشی به زودی افتتاح و به 
صورت رایگان در اختیار مردم شهر قرار خواهیم داد.

بابایی افزود: این سالن برای ورزش های همگانی مانند 
وزنه برداری و تردمیل و ورزش های هوازی و... است و 
در یک کلام در این سالن برای ورزش های بدون توپ 
برنامه داریم و امیدواریم به زودی مورد بهره برداری قرار 
بگیرد. وی ادامه داد: یک زمین دو هکتاری هم داریم که 
برای تجهیز آن دنبال خیر می گردیم تا پس از آماده سازی در 
اختیار شهروندان قرار دهیم. این زمین ورزشگاه چند منظوره 
خواهد شد که برای مسابقات داخل سالنی در نظر گرفته 
شده است که در بخشی از آن استخر و سالن یوگا و درکل 
1۵ورزش پر طرفدار و عامه پسند را در آن تدارک دیده ایم 
که در مدت سه سال آینده باید مورد بهره برداری قرار گیرد.

بابایی با تاکید به ترویج ورزش و تداوم آن در بین مردمان 
شهر خاطرنشان کرد:در طول ده سال گذشته هر هفته 
جمعه ها ما ورزش صبحگاهی در پارک میثم و شهربازی 
برپا کرده ایم و هیچ وقت و تحت هیچ شرایطی چه در 
سرما و گرما و چه دردوران کرونا آن را تعطیل نکرده ایم.
وی افزود: همچنین گروه کوه پیمایی مهرانه یکی از 
حرفه ای ترین و قوی ترین تیم های حال حاضر ماست 
که تعداد 100 الی 1۵0نفر در آن حضور و مشارکت 
مداوم دارند. همین طور برای تمرین بسکتبال و فوتسال 
نیز سالن هایی را برای استفاده ی رایگان به علاقمندان 
رزرو می کنیم که آن هم طرفداران خاص خود را دارد. 

وی در رابطه با سابقه ی فعالیت ورزشی انجمن مهرانه 
خاطرنشان کرد: ما فعالیت خودمان را از سال ۹۲  شروع 
کرده ایم و از همان ابتدا مربیان یوگای ما همکاری 
جانانه ای با ما داشته اند و برای بیماران، هفته ای 4جلسه 
ورزش یوگا برگزار می کنیم و جا دارد اشاره کنم به 
همراهی خوب خانم های عندلیبی و آرامش که سالن 
یوگای خود را به صورت رایگان در شهرک کارمندان به 

بیماران مهرانه اختصاص داده اند. 
مسئول کمیته ی ورزش مهرانه ادامه داد:برگزاری کارگاه های 
آموزشی وخودمراقبتی برای۵0 هزارنفرازخانم هادرطی 
این  چند سال وهمچنین آموزش چهره به چهره برای 
4۵ هزار دانش آموز و اولیای آن ها در نقاط مختلف شهر 
و حتی در روستاهای دورافتاده و آموزش صحیح تغذیه و 
دوری از دخانیات و... برای آن  ها از دیگر برنامه هایی است 

که در کمیته ي ورزش انجمن مهرانه انجام شده است.
سیر نزولی سرطان در زنجان

مسئول کمیته ورزش مهرانه با مقایسه ی آمارهای چند 
سال اخیر گفت: از سال 13۹0 تا 1400 ما شاهد سیر 
صعودی بیماری سرطان بودیم ولی به مدد کار و تلاش 
انجمن مهرانه و دوستان ما در حوزه های مختلف از سال 
1401 این آمار سیر نزولی پیدا کرده و این خبر بسیار 

خوبی برای زنجان است. 

بابایی تصریح کرد: تعداد بیماران سرطانی که در سال 
1400 پذیرش کردیم 10۸7 نفر بوده به طوری که در 
سال 1401تعداد بیماران به 10۲7نفر کاهش پیدا کرده و 
در پایان سال 140۲به زیر هزار نفر رسیده است. این به 
این معناست که راهکارهای ما در کمیته های ورزشی و 
آموزشی و پیشگیری اثربخش بوده و این موفقیت خیلی 

ارزشمندی است.
 مسئول کمیته ی ورزش مهرانه با مقایسه ی استان زنجان 
با استان های همجوار گفت: به عنوان مثال آمار بیماران 
سرطانی در استان همدان به صورت سالانه 1۹درصد، 
در اردبیل۲1درصد و در استان گیلان۲4درصد افزایش 
داشته است این در حالی است که در زنجان روند آن در 
سه سال اخیر نزولی بوده و بی شک این نشانگر آن است 

که ما در مهار و کنترل این بیماری موفق عمل کرده ایم. 
بابایی با بیان این که به غیر از بخش پیشگیری مهرانه با 
همکاری دانشگاه های زنجان و علوم پزشکی در بخش 
پژوهش نیز فعالیت های جدی داریم، اضافه کرد: در تلاشیم  
علل و عوامل ایجاد بیماری سرطان  را شناسایی کنیم و برای 
این منظور در این دانشگاه ها بررسی و کاوش های علمی در 
حال انجام است تا بدانیم مثلاً چرا شهرستان قیدار بیشترین 
آمار بیماران سرطانی را در استان دارد و چه دلایل مثبتی 
در پایین بودن این آمار در خود شهر زنجان وجود دارد 
تا بر اساس پایش و کاوش های علمی در حفظ سلامت 

عمومی به موفقیت های امیدبخشی دست پیدا کنیم . 
مسئول کمیته ی ورزش مهرانه  تاکید کرد: قبل از راه اندازی 
انجمن مهرانه آمار فوتی های سرطانی در استان 70 درصد 
بوده و تنها 30 درصد از آن ها بهبود پیدا می کردند ولی 
خوشبختانه در سال های اخیر و با فعالیت جدی مهرانه و 
با برنامه ریزی درست و تغییر سبک زندگی و تشخیص 
به موقع این بیماری، نسبتِ بهبود قطعی بیماران در 
اردیبهشت ماه امسال۸0 به ۲0 شده است و این ۲0 
درصد هم به خاطر اقدام به درمانِ دیرهنگام این بیماری 
است که از کنترل پزشکی خارج شده  و فرصت مداوای 

به موقعِ بیمار از دست رفته است. 
بابایی با بیان اینکه ما برای تشخیص به موقع این بیماری 
نیازمند غربالگری افراد هستیم،گفت: برای همین ما 
تعامل متعدد و مستمری با ادارات و نهادهای دولتی و 
بخش های خصوصی داریم و از همه ی آن ها درخواست 
غربالگری کارکنان را می کنیم.به طور مثال چند وقت پیش 
طرح غربالگری صد نفر از کارکنان یکی ازبانک ها را اجرا 
کردیم. وطی یک هفته آزمایش، از این تعداد 1۵نفر از 
کارکنانی که هیچ تحرکی نداشتند شناسایی شدند و بدون 
هیچ هزینه ای  از طریق قرص و دارو مشکل پیش آمده 
را در همان مرحله ی مقدماتی درمان قطعی کردیم در 
حالی که اگر تاخیری در معاینه پیش بیاید معالجه ی آن 

هم سخت تر خواهد بود.

ورزشدرمهرانهمیتازد
گفت و گو با بهمن بابایی مسئول کمیته ی ورزش  مهرانه

آذر عباسی

رئیس هیئت سوارکاری استان خبر داد؛
برگزاری مسابقات سوارکاری 

قهرمانی استان زنجان
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هفتحوض- نصرت رحمانی از جمله شاعران نوپرداز و 
نمادگرای معاصر به شمار می رود که در اشعار او می توان 
بازتابی از اوضاع و احوال جامعه سیاسی و اجتماعی آن 
زمان را رصد کرد. رحمانی به جهت ترسیم فضای حزن 
آلود و غمناکی که در آثارش جلوه گر بود به شاعر شعر سیاه 

شهرت دارد.
نصرت رحمانی دهم اسفند 130۸ خورشیدی در تهران 
متولد شد، رحمانی را شاعر نوگرا می نامند. او پس از 
گذراندن تحصیلات ابتدایی به مدرسه  پست، تلگراف و 
تلفن رفت و شاید به همین علت بود که ابتدا برای کار وارد 

رادیو شد و سپس به نشریه زن روز رفت.
رحمانی در نشریه زن روز مسوولیت بخش شعر را بر 
عهده داشت. در همین دوران بود که مجموعه های شعر 
خود را گردآوری می کرد. نخستین مجموعه های نصرت 
رحمانی در دهه  30 خورشیدی به نام های کوچ، کویر و 
ترمه منتشر شد. این شعرها فضایی بسیار محزون داشت که 
شاید به همین علت از ابتدا او را شاعر شعر سیاه خواندند.

رحمانی در مقدمه یکی از کتاب هایش می نویسد: » شعر 
یا شعر است، یا نیست. دنیای شعر و شاعری چون دنیای 
ورزشی نیست که به شعر درجه یک، نشان طلا، به شعر 
درجه دو، نشان نقره و به شعر درجه سه، نشان برنز بدهند. 
شعر درجه نمی شناسد، داور شعر یک شاعربازنشسته چون 
مربی ورزش نیست. داور شعر حتی منتقدان و شعر شناسان 
نمی توانند باشند. داور شعر یک ملت است، نسل پشت 

نسل! «
رحمانی سال های آخر عمر خود را در رشت در کنار 
همسرش پوران شیرازی و پسرش آرش سپری کرد. 
همسرش  می گوید: زندگی با شاعری مثل نصرت، مثل 

نگهداری از یک شیشه عطر گرانبهاست.
 پسرش آرش می گوید: رفتارش با رفتار شاعرچندان 
مناسبتی ندارد. شاید بدین سبب که ما ظرافت را برازنده 
قامت شاعر می پنداریم، در حالی که در روزگار ما شعر 
از ظرافت روی بر می گرداند و شاعر نهاد زمان خویش 

می شود.
رحمانی در جایی دیگر درباره ماهیت و تبیین خود از شعر 
می گوید: شعر یک امر کاملاً ارادی نیست. اگر نه من دلم 
می خواهد شعرم به جای بوی باروت عطر گل را داشته 
باشد. چه بسا کوشیده باشم در یک باغچه شعرم گل یخ 
بکارم، اما یک وقت به خود آمده ام که بوی باروت تمام 
باغچه و حیاط و خانه ام را مال خود کرده بود. آدم باید 
خیلی با خودش و اطرافش غیر صمیمی باشد که در چنین 
دورانی و در جهانی چنین ظلمانی خصیصه ِ سیاسی بودن 
را از کارش کنار بگذارد. این کار آن قدر زحمت دارد که 

می شود گفت تقریباً غیر ممکن است.
نصرت رحمانی سرانجام در ۲۷ خرداد 13۷۹ خورشیدی 
در رشت دار فانی را وداع گفت و در آرامگاه سلیمان داراب 
در حوالی مقبره میرزا کوچک جنگلی به خاک سپرده شد.

سبکوویژگیادبی
نصرت رحمانی را می توان شاعری دانست که با تکیه بر 
سبک رماتیک، شعر اجتماعی می گفت. در واقع سبک 
وی را می توان شبیه به رمانتیک جامعه گرا دانست. شاید 
اجتماعی شعرهای نصرت  این وجه  دلیل  مهم ترین 
رحمانی، کودتای ۲۸ مرداد 133۲ خورشیدی و تبعات و 
شرایط جامعه پس از آن بود. در این دوران تمام روشنفکران 
تحت فشار روحی و سیاسی بودند. شاعران این دوره که 
از نسل نیما یوشیج بودند، می کوشیدند تا افکار خود را در 
قالب شعر نمادین و به گونه ای رمز گونه بسرایند. آن ها 
احوالات خود و جامعه را در شعر خود می گنجاندند و 
شاید بدین سبب بود که اغلب شعرهای این دوره شعرهایی 

محزون و تاریک هستند.
نصرت رحمانی نیز مانند بسیاری از شاعران که گرایش های 
رمانتیک داشتند، ابتدا شعرهایی با گرایش هایی فردی و با 
موضوعاتی نظیر عشق می سرود، اما تحت تاثیر اتفاقات 
سیاسی و اجتماعی بود که او این مضامین را به کناری 
گذاشت و شعر خود را به ارزش های انسانی و مسایل 
مردم معطوف کرد. شاید به همین علت است که در مقایسه  
اشعار نصرت رحمانی در زمان های گوناگون ممکن است، 
تناقض ها و تضادهای زیادی را اعم از ایدئولوژی کلی و ... 
شاهد باشیم. مسیر شعری نصرت از غزل شروع شده و بعد 
به چهارپاره و شعر نیمایی رسید. او پس از انتشار مجموعه  
کوچ به شهرت رسید و این مجموعه مورد استقبال فراوان 

قرار گرفت.
سه مجموعه  نخست به نام های کوچ، کویر و ترمه دارای 
ساختار چهارپاره هستند و از نظر مضمون بسیار تاریک و 
عصیان گر هستند. در این مجموعه ها نخستین دیدگاه ها و 
ایدئولوژی نصرت رحمانی.... ادامهدرستونکافهنادری

علیاوجاقلی

نصرت رحمانی؛ شاعر نوگرا 
و  روایتگر تلخی های  جامعه

نمایشگاه کیف و کفش
در کاسپین برگزار می شود

آذر عباسی
صنایع دستی زنجان نیازمند حمایت  اساسی است 

هفتحوض:مهرماه امسال همزمان با برپای هفدهمین 
جشنواره آش و صنایع دستی در زنجان و طی چندین 
نشست خبری که مدیران و مسئولین استان علی الخصوص 
رئیس میراث فرهنگی وصنایع دستی و گردشگری زنجان 
و همچنین شهردار داشتند و مباحثی از چرخه ی اقتصاد 

گردشگری واقتصاد فرهنگی به میان اوردند!
برای انکه بدانیم این نوع از اقتصاد محلی و بومی 
چیست و از کجا نشات میگیرد، نگاهی به اصطلاح 
علمی و کاربردی آن می اندازیم . درمعنای لغوی اقتصاد 
گردشگری یعنی ارائه تمام خدمات و تسهیلاتی که 
به گردشگر در زمان سفر به دو شکل کالا یا خدمات 
)عرضه( ارائه میشود را اقتصاد گردشگری میگویند.  
منظور اقتصاد گردشگری، زنجیرههای متصل به سفر و 
گردشگری و در ساده ترین بیان اینکه معیشت و اقتصادی 
که از طریق توریست و مهمان نوازی به درامدزایی 

میرسد.
اینکه ما چقدر توانستیم فرهنگ و تمدن ایران و حتی 
استان خودمان را شناسایی و معرفی کنیم ؟!چقدراز بابت 
آن پذیرایی گردشگران بوده ایم ؟! در کنار همه این ها 
چه میزان صادرات کالا های فرهنگی و ایینی و تمدنی 
را به جهان داشته ایم ، همگی اینها در جلسات مدیران 

مطرح می شود .
اقتصاد گردشگری و فرهنگی و هویتی همگی روی یک 
پاشنه می چرخند. در این بین اقتصاد هویتی بیشترین 

مولفه را برای ارائه و عرضه هوشمندانه  را داراست.
اتصال صنعت و هنر در زنجان خوب و کاربردی است .
مریم جلالی معاون صنایع دستی،وزارت میراث فرهنگی 
و گردشگری و صنایع دستی در حایشه بازدید از 
جشنواره آش زنجان و نشست خبری با تاکید بر اهمیت 
ایجاد هلدینگ و پایانه صادراتی کالاها و صنایع دستی 
در کشور و بخصوص استان زنجان گفت :زنجان به 
عنوان شهر جهانی ملیله و صنایع فلزی چون مس و 
چاقو در کشور و جهان جایگاه خوبی را دار می باشد 
و این محصولات هم در تولید و هم در کیفیت خیلی 
خوب ارائه می شود و همچنین زنجان توانسته است هم 
در تجاری سازی و هم برندینگ و هم استاندارد بودن و 
داشتن یک قیمت ثابت که همگی از مولفه های تجارت 

جهانی است را داراست.
 این محصولات با نام و برند زنجان در جهان عرضه 
می شوند که از تبدیل دانش سنتی به دانش مارتکین و 
برندینگ و بازاریابی و بازارسازی توانسته اند راه صادرات 

این محصولات را به خوبی و موفق داشته باشند .
مولفه تبدیل دانش سنتی به دانش بروز و به کاربردی 
کردن محصول در بازاریابی و فروش آن کمک زیادی 

می کنند.
ملیله و ورود به زیورالات و مد و لباس و همچنین 
استفاده کاربردی در خانه و آشپزخانه نمونه از موفقیت 

ارائه این محصول عنوان داشتند.
هنر صنعتی شده در جهان صنایع دستی ایران حرف اول 
را می زند اما باید حواسمان باشد که  مشتریان مشتاق را 
باید ادامه دار در دست نگه داشته باشیم و برای این کار 

بایستی بتوانیم هنررا به صنعت تبدیل بکنیم. 
هنر یک بار است ولی صنعت تولید انبوه است و ما 
بایستی بتوانیم کالای هنری خود را با همان کیفیت اولیه به 

تولیدصنعتی و انبوه برسانیم .
در مراحل بعد با برندینگی و کد گذاری و قیمت 
گذاری ثابت و استاندارد سازی با الگو و سلیقه بین 
المللی به یک تجارت جهانی اتصال داشته و انتظار 

فروش داشته باشیم .
در کنارهمه این ها ما بایستی دانش بین المللی تجارت 
ورود  با  آن  برای  و  بیاموزیم  را  سازی  تجاری  و 
دانشگاه ها و پارک های علم و فناوری و شرکت های 
دانش بنیان به این حوزه  با ادبیات و دانش بروز شده 
بتوانیم محصولات فرهنگی و صنایع دستی کشور را به 

جهانیان عرضه کنیم.
فقدان دانش تجاری در شاخصه های بین المللی و کم 
بودن اطلاعات در کنار مشکلات قانون گذاری های 
اشتباه ، اصلی ترین موانع محصولات غیر نفتی عنوان 
شده است ..نکته اصلی و وجود یک واقعیت دیگر این 
است که صنعت ما تولید محور است نه صادرات محور!!

زنجیره ارزشی
میراث فرهنگی به مثابه ی ریشه و صنایع دستی میوه ان 
است.ما توانستیم با حمایت از هنرمندان چه از نظربیمه 
ای و چه از نظرمعافیت مالیاتی آنها را همراهی بکنیم. 
همچنین با رفع پیمان سپاری ارزی و توانمندسازی 
صنعتگران و دانش افزایی و ایجاد ارتباط با این گروه 
نیز همراه بوده و هستیم و هم اینکه با تشویق بارزگانان 
تکمیل یک زنجیره ارزش صنایع دستی مطرح است که 
در دولت سیزده ام و برنامه هفتم توسعه برای صادرات و 
نگاه بین المللی به صنایع دستی توجه بسیاری شده است. 
زنجیره ارزشی صنایع دستی  جزو صنایع خرد محسوب 
می شود و تبدیل این صنعت به صنایع کلان را می طلبد 

واستان زنجان این قابلیت را دارد . 

شهرخلاق جهانی
از طرفی شهر جهانی شدن یک امتیاز نیست یک 
مسئولیت برای همه نهادهای یک شهر است.زنجان به 
عنوان  یک شهر نمونه در ثبت و تجارت صنایع دستی  و 
حتی نوع نگاه مسئولین و این هم گرایی و همدلی و هم 
بستگی  در مدیریت و موفقیت در ثبت بین المللی ملیله  
و نگاه  جهانی به این موضوع باعث شده است ما در 
تلاش باشیم مانند چند شهر دیگر کشورمشترکاتی داشتند 
را با شهر از شهرهای کشورهای دیگرخواهرخوانده اعلام 
کنیم و سعی خواهیم کرد که شهری نزدیک به ملیله را 
پیدا کرده تا با زنجان ارتباط خواهر خواندگی ایجاد گردد.

قابل طرح بودن این موضوع که زمینه سازی ورود و 
داشتن مهر اصالت برای ورود به جهانی شدن شهر یا 
روستایی یعنی اتصال به توسعه ،ایجاد کارگاه ها ،ایجاد 
اشتغال و اتصال به درآمد ناخالص ملی است. این هم 
افزایی های بین بخش ها و استفاده از ظرفیت حداکثری 
فرهنگی  ی  ،حوزه  فرهنگی  میراث  حوزه  سه  در 
وهمچنین گردشگری حوزه ی اجتماعی در کنار صنایع 
دستی که با حوزه اقتصادی تجلی پیدا خواهد کرد و 
رویکرد و هم گرایی در استان زنجان و بین مسئولین 

خوب بوده است.
فراتر از بخش

مریم جلالی معاون صنایع دستی،وزارت میراث فرهنگی 
و گردشگری و صنایع دستی کشوردر پایان صحبت 
های خود گفت:میراث فرهنگی که یک نهاد فرا بخشی 

است بیشتر در منافع ملی گام بر می دارد .
همان طور که در خصوص صادرات مطرح کردیم، اولین 
گام شناسایی و معرفی عنوان شده است و موضوع مهم 

ایجاد هلدینگ صنایع دستی و فرهنگی می باشد. 
ما برای این معرفی منتظر پیاده سازی و اجرای طرح  
سبزه میدان وپیشنهاد ایجاد طرح ایران کوچک در زنجان 
هستیم که این ایده به کجا خواهد رسید! در صورت 
موفقیت این طرح ما خواهیم توانست آن را  در داخل 

و خارج اجرا بکنیم.
برای طرح ایران کوچک در کشورهای ارمنستان و 
قرقیزستان و رمانی و قطر و عربستان اولین اولویت های 

مد نظر بوده و موضوع مطرح شده است.
ما درزمینه ارسال مربی و آموزش اساتید حوزه صنایع 
دستی نیز می توانیم صادرات فعالی در این بخش را داشته 

باشیم .
با وجود همه اینها صادرات باید تبدیل به دغدغه قانون 

گذاران گردد و همچنین 
بایستی  هنرمند  و  هنر 
انعطافی برای ورود به دنیا 

جدید نشان بدهد .
از طرفی تولید اجناس و کالا 
های کاربردی از طریق  ارائه 
تسهیلات  کالاهای جدید 
با مواد قدیمی با همفکری و 
همکاری علم در کنار عمل 
بتوانیم از توان دانشجویان 

خلاق در حوزه طراح و دیزاینری و گرافیستی در دانشگاه 
ها و توان شرکت های دانش بنیان بین المللی و پارک 

های علم وفناوری همراهی داشته باشیم. 
ایجاد هلدینگ هم در بسته بندی و هم در مارکتینگ و 
هم در فرانشیز فروش و در عرضه محصولات کمک 
فراوان می کنند .همراه با ایجاد هلدینگ و اجرای طرح 

سبزه میدان نیازمند مدیریت نو و بروزشده و عبور از راه 
و نگاه سنتی است. 

 و برای این طرح ایران کوچک باید از شهرداری و 
شورای شهر زنجان تقدیر کرد که توانستند از سود زود 
بازده گذشته و با نگاه وسعی و هویت محوری و خارج 
ازمنافع و فایده زود هنگام به زیرساخت اهمیت داده اند.

بودجه بدهند،می آموزیم
طی گفتگوی که با کامران جعفری مدیر سابق جهاد 
دانشگاهی و رئیس کنونی مرکز رشد صنایع نرم و خلاق  
فرهنگی جهاد دانشگاهی ضمن بیان عملکرد و نوع و 
نحو فعالیت مرکز رشد و شکوفایی جهاد گفت و ادامه 
داد: سه عامل اصلی دور بودند مراکز رشد و پارک های 
علم و فناوری از جامعه اجرای است که مهمترین آن 
قوانین سر سخت است بعد نوع نگاه و اعمال سلیقه 
مدیران و سومین عامل اختیار بودند اجرای طرح ها 

پیشنهادی می باشد.
وی گفت: یکی از ماهیت های اصلی مراکز رشد ارائه 
خدمات آموزشی است و ما اعلام اماده داریم در صورت 
تامین بودجه می توانیم  هنرمندان و افرادی که در حوزه 
صنایع دستی و گردشگری نیازمند آموزش و اشنایی 
با ادبیات تجارت و توسعه فردی و کاری مجموع ها 

همگام  و همراهی کنیم.
جعفری ضمن تاکید براماده بودن برای تجاری سازی و 
کاربردی کردند محصولات هستیم ادامه داد: در کنار بازار 
سازی و بازاریابی و جانمایی کالاها در قالب نمایشگاه 
داخلی و خارجی هستیم و یا با ایجاد فضای ارتباطی و 
لینک شدن با مراکز رشد و پارک های دیگر در کشور 
وایجاد بستر و اکوسیستم های پیرامونی کنار هنرمندان و 

صنعت گران و بازرگانان باشیم.
وی گفت:نکته مهم این است که باید توجه داشته باشیم 
که هنرمند یک گام از ایده و افرادی که محصول دارند 
جلوتر است.چون نیاز سنجی و تولید و عرضه ی 
محصول انجام گرفته است و صرفا فقط توانمند سازی 
و اشنایی با ادبیات کسب و کار ورهنمودن به مسیر 

صادرات و توسعه هنررا نیازمند است 
برای ایجــــاد هلدینگ یکی دیگر از پازل ها اتاق 

بازرگانی مطرح شده است
صحبتی که با صمد یوسفی اصل رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع ،معادن و کشاورزی زنجان با طرح این موضوع 
و سوالاتی که برای ایجاد هلدینگ چه نیازهای وجود 
دارد؟ویا اینکه اتاق بازرگانی برای حمایت،تشویق و 
ترغیـــب بازرگـانـان و 
صنعتگـران و هنرمندان 
چه نقشی می تواند ایفـا 
بکنند؟همکاران متخصص 
اتـاق بازرگـانی با میـراث 
فرهنگی در استان چگونه 
است؟آیا طرح های پیشنهادی 
بـرای ایـن همــراهی فی 
مابین وجود داشته است و 
در این راستا چه آموزش 
ها و مهارت اموزی در تجارت،بازار یابی،بازار سازی 
،صادرات و حضور در مجامع بین المللی اتاق بازرگانی 
دارد و چه کمکی می تواند به هنرمندان و صنعتگران 
داشته باشد؟ اینکه ایجاد زمینه حضور و بستر سازی برای 
تجارت جهانی  ایا اتاق می تواند ریل و حلقه ای برای 
شناسایی باشد و همچنین گامی برای تبادل و لینک شدن 

با تجارداخلی و خارجی وجود دارد؟
رئیس اتاق بازرگانی زنجان ضمن تاکید براینکه صنایع 
دستی استان زنجان خوشبختانه با توجه به ظرفیت های 
انسانی توانمند، غنای فرهنگی و پیشینه هنری و صنعتی، 
بویژه در سال های گذشته، به لحاظ تنوع و ایده پردازی 
مسیر بسیار خوبی را طی کرده است گفت: با توجه به 
ظرفیت های موجود، برنامه ها و اقدامات موثر فعالان 
این حوزه برای توسعه هر چه بیشتر صنایع دستی بسیار 

قابل توجه است.
در  تولیدکنندگان  و  اظهارداشت:صنعتگران  یوسفی 
تمامی زمینه ها برای توسعه فرایند تولید و تجارت نیاز 
به حضوری فعال، حساب شده و ترازدار در بازارهای 
داخلی و خارجی دارند. صنایع دستی و هنر دارای روح 
بود و در محصولات حاصل از آن ظرافت، خلاقیت 
موج می زند و به تبع همین ویژگی ها، برای عرضه این 
محصولات در بازارهای اقتصادی نیز بایستی ظرافت و 

دقت بیشتری بکار برد. 
صنایع دستی استان زنجان بخش قابل توجهی از اشتغال 
استان را به خود اختصاص داده است و این موجب رونق 
فضای کسب و کار و تنوع سبد صادارتی غیرنفتی استان 

میشود.   
وی گفت:اساسا مسیر برندسازی برای یک محصول، 
زمانی هموار خواهد شد که نه تنها از زیرساخت های 
قوی برخوردار باشد بلکه بتواند در ابتدا نیازهای بازار 
داخلی و بومی را برطرف نماید و به پشتوانه تخصص 
و تجربه قوی در گام های بعدی در بازارهای جهانی 

عرضه شود. 
اما آنچه گفته شد حالت ایده آل زنجیره تولید و توزیع 
صنایع دستی است یعنی اگر بخواهیم صفر تا صد فرایند 
تولید و عرضه صنایع دستی استان را مورد ارزیابی قرار 

دهیم، میانگین خوبی بدست نخواهد امد.
یوسفی اصل گفت:از جمله رسالت های اتاق های 
بازرگانی، تسهیلگری و رفع موانع به منظور توسعه 
اشتغال و بهبود  محیط کسب و کار است و همواره 
دائما در حال  اجرایی برنامه هایی با ارتقای سطح آگاهی 
جامعه از طریق برنامه های آموزشی و ارایه مشاوره های 
تخصصی و بهروز زمینه های توسعه اقتصادی را فراهم 
اورد و این اهداف فقط برای یک صنعت یا موضوع 
خاص اقتصادی دنبال نمیشود بلکه تمامی اجزای تولید و 

خدمات را دربر می گیرد.
وی ضمن تاکید بر اینکه ایجاد ارتباط بین اتاق های 
احصای  موجب  مربوطه،  دستگاههای  و  بازرگانی 
و  داخلی  بازارهای  در  تجارت  توسعه  مشکلات، 
خارجی، ارایه راهکارهای جامع و کاربردی در حوزه 
صنایع دستی و گردشگری خواهد شد عنوان داشت:این 
نوع همکاری به عنوان دو بازوی اصلی در مصون نگاه 
داشتن و رشد صنایع دستی و گردشگری استان عمل 
میکند. چرا که با همکاری یکدیگر موجب تعریف 
فضای مناسب حمایتی و ارایه حقوق و شرایط ویژه به 
صنعتگران میشویم و آنها نیز راغب به تولید خواهند بود 
و اینگونه مسیر ورود این تولیدات به بازارهای داخلی و 

خارجی را بهبود خواهیم داد.
 رئیس اتاق بازرگانی ،صنایع ،معادن و کشاورزی زنجان در 
پایان عنوان کرد:صنایع دستی استان در حقیقت توانمندی 
های ذاتی و قدرت فکر و شیوه و سبک زندگی مردم 
استان را معرفی می کند بنابراین در اتاق بازرگانی  با پروسه 
آموزش در حوزه های مختلف اقتصادی به عنوان یکی 
از برنامه های کلیدی، تلاش می شود تا صنعتگر را ضمن 
آشنایی با حوزه تجارت با مدرن ترین ابزارها، ویژگی های 
بازار امروز، آخرین تغییرات رشته های حرفهای خودش 
نیز بیشتر آشنا کند. و اینگونه قدرت رقابت در بازارهای 

جهانی ارتقا داده خواهد شد.
وی در پایان گفت:از جمله برنامه های اساسی اتاق 
بازرگانی حضور در نمایشگاه های مطرح داخلی و 
خارجی است و یکی از مبادی اصلی معرفی صنایع 
دستی، نمایشگاه های بزرگ دنیاست، فضایی که می توان 
توانایی و قدرت تولیدات را به رخ کشید و زمینه 
همکاری های بسیار زیادی را برای صنعتگران به ارمغان 

آورد. 
توسعه صنایع دستی و گردشگری استان نیاز به هم 
افزایی، همکاری و برنامه های مشترک دارد و تمرکز 
در این دو مبحث به سهولت بیش از بخش های دیگر 
موجب توسعه اشتغال، صادرات سبد غیرنفتی استان و 

ارز آوری خواهد شد.
نکته قابل تامل زنجیره ارزشی هنر،صنعت و صادرات 
نبود حلقه اتصال به یک کانون وخط مشترک برای منافع 
مشترک است. وقتی هنرمند علاقه ای به کار گروهی 
و جمعی نشان نمی دهد و عقیده ای برای تجارت بین 
المللی ندارد همه پروسه حمایت تا تجارت می تواند 
عقیم گردد. اینکه بشود و بتوان نمایی از کاربرد هنر دست 
هنرمند در مجامع جهانی به نمایش دربیاید و او ببیند و 
بداند که ارزش کالای هنری به صنعتی بودن و تولید انبوه 
است و ارزش افرینی و ارز اوری پر سود خواهد داشت.

زنجان باید در جهان دیده شود

صنایع دستی استان در حقیقت توانمندی های ذاتی و 
قدرت فکـر و شیـوه و سـبک زندگی مـردم اسـتان 
را معرفی می کـند بنابراین در اتـاق بازرگـانی تلاش 
می شود صنعتگر ضمن آشـنایی با حوزه تجـارت با 
مدرن ترین ابزارها، ویژگی های بازار امروز، آخرین 
تغییرات  رشته های حرفه ای خودش نیزرابیشتر بیاموزد

سرچشمه-مدیرعامل نمایشگاه بین المللی کاسپین زنجان با 
بیان اینکه برگزاری نمایشگاه کیف و کفش در دستور کار این 
مجموعه است، گفت: برای ارتقای گردشگری و تفریح در 
زنجان، باید به سمت ایجاد مراکز تفریحی بیشتر حرکت کنیم.
رضا قندیلی، مدیرعامل نمایشگاه بین المللی کاسپین زنجان  
گفت: برای ارتقای گردشگری و تفریح در زنجان، باید به 
سمت ایجاد مراکز تفریحی بیشتر حرکت کنیم. مدیرعامل 
نمایشگاه بین المللی کاسپین زنجان با بیان اینکه بعد از جشنواره 
ملی آش ایرانی و نمایشگاه صنایع دستی برنامه های متنوعی در 
نمایشگاه  به نمایش گذاشته می شود، افزود: نمایشگاه  خودرو، 
جهیزیه، نمایشگاه کشاورزی، جشنواره شب یلدا و همچنین 
نمایشگاه های لوازم خانگی، اقوام، مبلمان، کیف و کفش و عید 

نوروز نیز در دستور کار قرار دارد.         .

را شاهد هستیم که البته همانطور  که گفته شد، بعدها 
تغییرات زیادی پیدا کرد. در این سه مجموعه، رحمانی 
عشق زمینی را با تمام خصایص زمینی خود به تصویر 
می کشد. به طور کلی شعر چهارپاره بیشتر نکات عاطفی و 
فردی را بیان می کند و با گفتن از درونیات فردی مخاطب 
خود را به خوبی تحت تاثیر این احساسات و هیجانات 
قرار می دهد. به همین دلیل است که شاعران رمانتیک قالب 

چهارپاره را بسیار مورد استفاده قرار می دهند.
نصرت رحمانی نیز با این قالب شروع کرد و با همین قالب 
بود که مشهور شد. او با اینکه قالب های دیگر مانند قالب 
نیمایی و شعر نو را نیز مورد استفاده قرار داد، اما همواره 
شناخته ترین آثار خود را در قالب چهارپاره سرود و همواره 
تا پایان عمر به این قالب علاقه داشت. شعر نصرت رحمانی 
را با وجود تمام تاریکی ها در کل می توان شعری خوش 
آهنگ و نرم دانست که می تواند دل مخاطب خود را به 
راحتی به دست آورد. این خصیصه نیز یکی از خصایص 
شاعران رمانتیک است. رحمانی توانایی بالایی در ترکیب 
واژه ها به شکلی آهنگین و موزون دارد. او واژه هایی دلنشین 
را جوری ترکیب می کرد که به مضامینی تازه و نو می رسید.

آثارواشعار
نصرت رحمانی توانست با شناختن خوب و عمیق زبان 
مردم جامعه، اصطلاحات و حتی افعال رایج در جامعه را 
وارد شعر کند. او خود نیز به این موضوع اذعان دارد و تاکید 
می کند که عامدانه محاوره را به درون شعر خود کشیده است. 
می توان گفت که نصرت رحمانی در دوره  نخست زندگی 
شعری اش که بیشتر فردگرا بود با شعر خود تصاویری وهم 
انگیز و خیال گونه را تصویر می کند که در نهایت شعر او به 
مثابه اثری انتزاعی به چشم مخاطب می آید. او به گونه ای 

انتزاعی مضامینی، چون مرگ و وحشت را به قلم می آورد.
 یکی دیگر از مضامینی که همواره از ابتدا و تا انتهای شعر 
نصرت رحمانی وجود دارد، مضمون مرگ و اندوه است. 
این مرگ طلبی و اندوه جاری در اشعار نصرت رحمانی 
ریشه های فلسفی، سیاسی و اجتماعی دارد که تحت تاثیر 
دوران خود بوجود آمده است. پس از کودتای 133۲، 
نصرت رحمانی نیز تحولات زیادی را در شعر خود به 
وجود آورد. در آثار او سمبولیسم یا نماد گرایی را به وضوح 
می توان شاهد بود. او در این دوران بود که شعر نو را مورد 
توجه قرار داد و حتی شعر نوی حماسی را نیز تجربه کرد.

رحمانی در مجموعه  »میعاد در لجن« وزن های شعر را نیز 
به چالش می کشد و به نوعی با آن بازی می کند. او در میعاد 
در لجن به نوعی از فردیت به طور کامل رها می شود و به 
یک جمع می پیوندد. او در این مجموعه نشان می دهد که 
احساس را دیگر با احساس نمی آمیزد، بلکه احساس را با 

اندیشه و تفکر آمیخته است.
آن شب درید سینه  مردی را

مردی که شادمانی اش ازغم بود
مردی که دربه در پی خود می گشت

مردی که قفل بان ِ جهنم بود
در این اشعار می بینیم که نصرت رحمانی دیگر به هیچ وجه 
درگیر فرد و من نیست، بلکه او به نوعی با پیرامون و اطراف 
خود یکی شده است. البته این نکته که یک شاعر رمانتیک 
هرگز خصوصیات شعر رمانتیک را رها نمی کند، تنها آن ها 
را به شکلی و با نگاهی دیگر در شعر خود جاری می سازد. 
به طوری که شعرهای اجتماعی رحمانی به وضوح 
خصایص عاطفی و احساسی دارد اما می توان گفت که 
تحول نصرت رحمانی از من به ما و از فردگرایی به جمع 
گرایی دارای اندیشه و تفکر بود و نتیجه  آن نیز موفقیت آمیز 

بود. آثار دیگر نصرت رحمانی عبارتند از:
-کوچ 1333
- کویر 1334
- ترمه 1334

- میعاد در لجن 133۶
- حریق باد 134۹

- درو
 -شمشیر معشوقه قلم

- پیاله دور دگر زد
- در جنگ باد

همچنین او یک اتوبیوگرافی دارد که نام این کتاب »مردی که 
در غبار گم شد« است.
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آیین تجلیل از خلیل انگورانی، صمد ایپکچی و عیسی 
رهبری سه استاد و پیشکسوت ورزشی استان زنجان  

برگزار شد.
در این مراسم که به همت انجمن پیشکسوتان ورزشی 
زنجان و با همکاری ادار کل ورزش و جوانان استان در 
سالن همایش های بین المللی انجمن مهرانه برگزار شد، 
جواد بازرگان گفت: آ ن هایی که در این عرصه ی با اخلاق 
پهلوانی فعالیت داشتند، ماندگارند. وی ،ابراز کرد: وقتی این 
پیشکسوتان را می بینیم به تاریخی می رسیم که مرام حرف 

اول را می زد.
مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان با اشاره  به اینکه 
پیشکسوت یعنی بزرگ، پدریت، انسانیت و مردانگی، 
اظهار کرد: امروز در این محفل کنار هم جمع شدیم تا 
آیین تجلیل و نکوداشت سه بزرگوار و ورزشکار ارزشمند 
استان زنجان را برگزار کنیم. وی افزود: این افراد همان هایی 
هستند که باعث شدند پهلوانی پررنگ تر از قهرمانی باشد.
بازرگان با بیان اینکه باید قبول کنیم پیشکسوتان ما 
دلی چون دریا، محبتی چون آفتاب و تواضعی چون 
زمین دارند، اضافه کرد: این افراد شایسته تقدیر هستند، 
پیشکسوتان مصداق الاول السابقون و السابقون السابقون 
هستند یعنی کسانی که زودتر از دیگران نیاز را شناختند 

و برای آن تلاش کردند.
مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان با بیان اینکه  
تمجید از این افراد وظیفه همه ما است، بیان کرد: یک 
پیشکسوت مدال خدمت بر سینه و تاج انسانیت بر سر 

داشته و حریتش را نمی فروشد.
وی با بیان اینکه پیشکسوت هر چه کرده برای خدا و 
مردمش بوده است، عنوان کرد: این خدمت شاید از 
چشمان غافلان پنهان شود اما خداوند و وجدان های بیدار 
خدمت های خالصانه آن ها را فراموش نخواهد کرد و این 

همان جمله معروف پهلوانان نمی میرند، است.
بازرگان با اشاره به اینکه پیشکسوتان فارغ از عرصه 
ورزش در زندگی اجتماعی نیز به عنوان یک الگو مطرح 
هستند، اظهار کرد: تجلیل از پیشکسوتان به این معنی است 
که ما باید به موضوع حفظ ارتباط بین نسل های مختلف 
ورزشی اهمیت داده و آن را در میدان عمل نیز پیاده کنیم؛ 
چرا که حضور پیشکسوتان ورزشی در این عرصه باعث 

تقویت ریشه های ورزش در استان خواهد شد.
این مقام مسوول،با بیان اینکه تجلیل از پیشکسوتان باعث 
ایجاد انگیزه در نسل امروز و از همه مهم تر امیدآفرینی برای 
نسل آینده خواهد شد، تصریح کرد: باید از وجود چنین 
گنجینه های ارزشمندی نهایت استفاده را کرده و در این 
راستا تجربیاتی را که پیشکسوتان به دست آورده اند را به 

نسل امروز منتقل کنیم.
مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان با یادآوری اینکه 
پیشکسوتان ورزشی از گذشته تا به امروز در میادین 
مختلف ورزشی حضوری ارزشمند یافته و اقدام به 
پرورش استعدادهای مختلف کرده اند، خاطرنشان کرد: 
بزرگان ورزش جزو ماندگارترین اقشار جامعه به شمار 
می روند و این موضوع باید با برگزاری چنین رویدادهایی 

به نسل امروز یادآوری شود.
مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان با بیان اینکه 
آن هایی که در این عرصه با اخلاق و مرام پهلوانی 
فعالیت داشتند، ماندگار و ریشه دار شدند، تصریح کرد: 
روح ورزش احترام به پیشکسوتان است و پاسداشت 
افتخارات و زحمات پیشکسوتان در واقع کمک به تحکیم 
ریشه های ورزش استان و حفظ ارتباط بین نسل های 

مختلف ورزشی است.
وی با اشاره به اینکه تکریم بازنشستگان را یکی از اهداف 
و وظایف اصلی برای خود در مجموعه ی ورزش و 
جوانان می دانیم، اضافه کرد: تکریم پیشکسوتان ورزش در 
واقع در کنار تکریم افراد با سابقه است، امید آفرینی برای 

نسل جوان بوده که بدانند کار و تلاشان دیده خواهد شد.
بازرگان با اشاره به اینکه پیشکسوتان آن هایی هستند که 
جاودان و ماندگار و فراموش نشدنی شده اند، بیان کرد: این 
افراد به منظور پیشبرد و ارتقای ورزش استان از هیچ اقدامی 
دریغ نورزیدند و با وجود اینکه در تلاطم های زیادی قرار 
گرفتند اما توانستند همواره ثبات خود را داشته باشد و 

حفظ این ثبات منوط به داشتن ریشه های قوی است.
مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان با اشاره به اینکه این 
ریشه ها تاثیر گرفته از منش شما بزرگان است، اضافه کرد: 
شما سرمایه های بزرگ و منابع تجربه هستید که نباید از آن 
غافل شد. وی با بیان اینکه از اینکه در این جمع ورزشی 
حضور پیدا کردم مفتخرم و امیدوارم تن تان سلامت باشد، 
خاطر نشان کرد: بر اسیران خاک درود می فرستم و برای 
پیشکسوتان در بستر بیماری آرزوی بهبودی و سلامتی 
دارم تا جامعه ای سرشار از صلح و صفا بسازیم و با هم 

دنیایی زیبا داشته باشیم.
مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان در این مراسم 
اظهار داشت: امروز نیازمند حفظ ارتباط بین نسل های 

مختلف ورزشی هستیم.
بازرگان، افزود: بی تردید تجربیاتی که پیشکسوتان ورزشی 

در طول عمر خود به دست آورده اند، بسیار ارزشمند بوده و 
باید از آن استفاده کرد.

با زحمات این بزرگواران  زنجان تبدیل به قطب ورزشی 
شده است

رئیس انجمن پیشکسوتان استان زنجان نیز در این مراسم 
نکوداشت با قدردانی از حضور استاندار زنجان دراین  برنامه  
اظهار کرد: این مراسمی که ما در زنجان برگزار می کنیم  برای 

اولین بار در ایران برگزار می شود.
ابوالفضل خلیلی خاطر نشان کرد:اگر زحمات این بزرگواران 
نبود جایگاه امروز زنجان به عنوان قطب ورزشی وجود 
نداشت و این جایگاه مدیون زحمات این بزرگواران است. 
وی با قدردانی از یاری دهندگان برای برگزاری این مراسم 
بیان کرد: باید از مدیران اسبق ورزش و جوانان استان که 
زمینه تشکیل انجمن پیشکسوتان را فراهم کردند نیز 

قدردانی کنم.
خلیلی با اشاره به اینکه این برنامه نخستین برنامه از سری 
برنامه های تقدیر از پیشکسوتان است که در این حوزه 
برگزار می شود، اضافه کرد: در صورت ادامه حمایت از این 

قبیل برنامه ها در سال آینده نیز برگزار خواهد شد.
پیشکسوتان ورزشی، مزین به اخلاق و منش قهرمانی اند

نبی اله محمدی نیز در مراسم نکوداشت سه پیشکسوت 
ورزشی استان اظهار کرد: برای بنده توفیقی بود که در 
این مراسم حضور یابم و خوشحالم که در محضر این 

بزرگواران هستیم.
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به اینکه واقعیت این است که در حال حاضر 
زحمات زیادی در استان زنجان برای توسعه ورزش های 
قهرمانی و همگانی کشیده شده است، عنوان کرد: همچنین 
در راستای توسعه و ارتقای سرانه ورزشی نیز اقدامات 
خوبی انجام شده که لازم می دانم از مدیران محترم و از 
دست اندرکاران این حوزه و استاندار کمال تقدیر و تشکر 
را داشته باشم. وی با بیان اینکه برای توسعه ورزش های 
قهرمانی نیاز به این سرانه ها و امکانات، تجهیزات و 
فرصت هایی وجود دارد که باید این زیرساخت ها توسعه 
داده شود، بیان کرد: ولی در ورزش پهلوانی نیاز به این 
امکانات نیست و تهذیب نفس کفایت دارد که این مهم 

نیاز به حضور بزرگان و پیشکسوتان دارد.
محمدی با بیان اینکه پیشکسوتان به عنوان مربی سعی 
دارند پهلوانانی را پرورش دهند که مزین به روحیه پهلوانی 
شوند، افزود: این پیشکسوتان نیاز به این امکانات ندارند 

تجلیل از اهرام ثلاثه ورزش زنجان
صمد ایپکچی، خلیل انگورانی و عیسی رهبری تجلیل شدند

و نفس بزرگوارشان برای تربیت نیروهای پهلوان کفایت 
می کند. نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: پیشکسوتان سعی دارند پهلوانانی 
رو پرورش دهند که آراسته به اخلاق باشند. وی افزود: 
واقعیت این است که ورزش هدف نیست، هدف ایجاد 

روحیه ی پهلوانی، ایثار، گذشت و فداکاری است.
محمدی با بیان اینکه ورزشکاران پیشکسوت زیادی را در 
سطح کشور شاهد بوده ایم که اسم شان همیشه بر زبان ها 
جاری است، ادامه داد: چرا که این افراد مزین به اخلاق و 
منش قهرمانی بوده و لذا اسوه بودن، الگو بودن نمونه بودن 
جای فخر و افتخار دارد. وی با اشاره به اینکه در خانه ای 
که هیچ بزرگی، بزرگ شمرده نشود هیچ کوچکی بزرگ 
نمی شود، گفت: این جمله ارزشمند است و ما نیز باید در 

این مسیر حرکت کنیم.
سایه تان بر سر ورزش استان مستدام باد

استاندار زنجان نیز در این مراسم، گفت: باید به پیشکسوتان 
و بزرگان در هر حوزه ای احترام بگذاریم و تلاش کنیم تا 
با ارزش گذاری بر فعالیت آنان، به الگویی برای نسل آینده 
تبدیل شوند. محسن افشارچی ،افزود: بی تردید یکی از 
دلایلی که باعث شده است تا سهم و جایگاه ورزش 

استان در سطح کشور مطلوب نباشد، ارتقا  نیافتن مؤلفه های 
ورزشی است. وی با تاکید بر اینکه ورزش مقوله ای بسیار 
گسترده بوده و برای کسب موفقیت در این عرصه باید 
مؤلفه های زیادی مورد توجه قرار گیرد، اظهار کرد: یکی 
مهم ترین مولفه ها در این زمینه، توجه به زیرساخت ها و 
نیز تجهیزات ورزشی است که خوشبختانه زنجان در زمینه 
زیرساخت های ورزشی عملکرد قابل قبولی به ویژه طی 

سه سال اخیر داشته است.
استاندار زنجان همچنین در مورد ساخت ورزشگاه زیتون 
زنجان گفت: این ورزشگاه زیرساختی برای توسعه 
ورزش فوتبال و دومیدانی در استان خواهد شد و همانطور 
که می دانید متولی این پروژه استان نبود و در اختیار شرکت 

توسعه و نگهداری اماکن ورزشی بود.
افشارچی با بیان اینکه این شرکت در حوزه ساخت 
مجموعه های ورزشی فعال بوده و اعتبارات در اختیار آن 
قرار می گیرفت، اظهار کرد: این مجموعه آنچنان که باید و 
شاید برای ساخت این مجموعه همت نداشتند، یک سال 
پیش برای بازدید از این پروژه رفتم و دیدم فقط یک نفر 
در حال کاشی زدن به این مجموعه است و کیفیت کار هم 
مطلوب نبود و برای همین پیگیر تغییر متولی ساخت این 
مجموعه شدیم. این مسئول با بیان اینکه سعی شد متولی 
از ملی به استانی تغییر کند، ادامه داد: چرا که وقتی کار را به 
صورت استانی انجام می دهیم، بلدیم چه کار کرده و به چه 

صورت عمل کنیم.
استاندار زنجان با بیان اینکه این تغییر متولی، کار آسانی نبود 
تا اینکه در سفر مرحوم رئیسی درخواست صدور دستور 
ویژه برای این پروژه کردیم، گفت: علی رغم دستور ویژه 
وی نیز نزدیک ۶ ماه طول کشید تا انتقال ساخت این 
پروژه به استان به طول انجامید وی با بیان اینکه از یکی 
از پیمانکاران همراه استان دعوت شد تا ما را در این پروژه 
یاری کند و با اقدامات صورت گرفته ترک تشریفات 
شد، اظهار کرد: با توجه به بزرگ بودن حجم پروژه نیاز 
به امضای وزیر و رئیس سازمان برنامه و بودجه داشت و 

ما برای همین پیگیری ها را ادامه دادیم.
افشارچی افزود: امیدواریم این پروژه هر چه سریع تر به 
بهره برداری رسیده و بستری برای رشد و تربیت نیروهای 
جدید باشد. استاندار زنجان با اشاره به اینکه بنده به خدمت 
آقای رهبری نرسیدم اما از بزرگان شنیدم که وی نخبه ی 
ورزش دو و میدانی است، بیان کرد: شاگردی آقای 
ایپکچی را در مدرسه ی امیرکبیر کردم و آقای انگورانی را 
از نوجوانی می شناسم چرا که همسایه بودیم و نوجوانی 
بنده در امجدیه گذشته است.افشارچی با اشاره به اینکه 
من دوران نوجوانی خیلی خوبی در امجدیه داشتم و برای 
تماشای فوتبال می آمدم، خاطرنشان کرد: خیلی از تصاویر 
هنوز در ذهنم باقی مانده است.استاندار زنجان با بیان اینکه در 
آن دوران، تیم های ورزشی چون پیکان، پرسپولیس، شهباز، 
شهداد و طوفان را داشتیم، گفت: این تیم ها از جمله تیم هایی 
بود که آن زمان برای تماشای بازی های شان می آمدیم و 
واقعاً روزهای خیلی خوبی بود،. دوران نوجوانی ما اینگونه 
سپری می شد و فضای مجازی وجود نداشت که در آن 
غرق شویم.وی با بیان اینکه یاد پیشکسوتانی چون آقای 
اسمخانی، مقصود روحی، حمزه لویی، فریدون اصفهانیان، 
امیر اجاقلو، ربی و مرحوم اسماعیل ثقفی را نیز گرامی 
می داریم، ادامه داد: باور دارم باید نسبت به ارزش گذاری به 
پیشکسوتان بیش از پیش اقدام شود.افشارچی با بیان اینکه 
انتظار می رود  از این جنس کارها از این پس بیشتر انجام 
شود، گفت: امیدوارم سالیان سال در سلامت، سایه شان 

بالاسر ورزش استان باشد.
در پایان این مراسم آقایان »عیسی رهبری«، پیشکسوت 
رشته ی دو ومیدانی، »خلیل انگورانی«، پیشکسوت رشته ی 
فوتبال و »صمد ایپکچی«، پیشکسوت رشته دو ومیدانی 

مورد تجلیل قرار گرفتند.


